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PREMENA DPL 
A-Z

Premena DPL od

Bez starostí, bez rizík, bez nevýhodných podmienok.
Služby šité na mieru, s garanciou bezchybného výsledku.

Zmena podoby DPL zo zaknihovanej na listinnú:



DPL v praxi  
Pripravili sme pre Vás špeciálne vydanie FARMagazínu, pri príležitosti tretieho 
kola regionálnych odborno-vzdelávacích seminárov FARMFÓRUM REGIÓN 2011 – 
VŠETKO O DPL II. Čo v tomto vydaní nájdete? 

  Reportáž z priebehu jednotlivých podujatí, Vám prinášame v rubrike AKTUÁLNA 
TÉMA. Veríme, že pre tých z Vás, ktorí sa podujatia zúčastnili, bude príjemným 
pripomenutím a pre tých ostatných motiváciou, pre budúcu účasť. 

  Jednu z najpútavejších tém FARMFÓRUM REGIÓN 2011, Vám prinášame v rozhovore 
s Danielom J. Kratkym, v rubrike TÉMA, KTORÁ VÁS ZAUJÍMA. 

  Neboli ste na podujatí a zaujímajú Vás kľúčové informácie, ktoré tam odzneli? Alebo 
ste tam boli a pomohol by Vám seminárny materiál? To, čo hľadáte, nájdete v rubrike 
VAŠE PROBLÉMY A ICH RIEŠENIA. 

  Československá společnost pro moderní zemědelství (ČSSMZ) – dlhoročný 
podporovateľ rozvoja poľnohospodárskych podnikov v Čechách i na Slovensku, ktorý 
sa stal partnerom FARMFÓRUM REGIÓN 2011. Chcete o ČSSMZ vedieť viac? Prečítajte 
si rubriku NÁZOR ODBORNÍKA, v ktorej Vám prinášame rozhovor s významným  
reprezentantom ČSSMZ, známym odborníkom – Doc. Ing. Josefom Hurtom, CSc. 

  Aké sú názory účastníkov na FARMFÓRUM REGIÓN 2011 – VŠETKO O DPL II.? 
Dočítate sa v rubrike VAŠE DOJMY. 

Redakcia FARMagazínu Vám želá príjemné čítanie.
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Druhý krok za nami, 
dalšie kroky pred nami...
Milí poľnohospodári, 

Uplynulo len pár dní, od kedy sme poduja
tím v Banskej Bystrici ukončili tretie kolo 
odbornovzdelávacích seminárov FARM 
FÓRUM REGIÓN 2011 – VŠETKO O DPL II. 
A aký je výsledok? Opäť veľmi pozitívny. 
My sme opäť múdrejší o množstvo Vašich  
podnetov a vy ste opäť múdrejší o množ
stvo našich informácií. 
Tí najmúdrejší však vedia, že to nestačí. 
Nestačí len získať znalosti. Je dôležité ich 
zužitkovať. Práve preto je nadpis môjho 
príhovoru k Vám taký, aký je. 
Máme za sebou už dve kolá FARM
FÓRUM REGIÓN, venované DPL. Prvé, 
jesenné kolo, bolo venované teórii DPL. 
Teda základom, ktoré je nevyhnutné 
poznať preto, aby bolo možné postúpiť 
do ďalšieho kola. To sme absolvovali 
začiatkom marca, kde sme sa venovali 
DPL v praxi. Máme teda za sebou aj krok 
druhý. A čo nasleduje teraz? 
Teraz, keď od nás máte celistvý znalostný 
základ k DPL, by malo nasledovať Vaše 
rozhodnutie. Vaše správne rozhodnutie  
o tom, čo s DPL ďalej, podľa konkrétnych 
potrieb Vašich a Vášho družstva. 
Možností existuje mnoho. Vyberáte si z 
nich vy. A nič viac nepotrebujete, len sa 
rozhodnúť o tom, či a kedy chcete s DPL 
ochrániť alebo riadiť družstvo. 
Ak sa správne rozhodnete, ďalšie kroky sú 
už jednoduché. Stačí mať po ruke porad
cov, ktorí Vám pomôžu s istotou premeniť 
Vaše rozhodnutie v realitu. 
My takými sme. Dokázali sme to už mno
hokrát. Ďalší postup je o Vás a na Vás. 
Viete kde nás nájdete. 
Tak či onak, FARMagazín, FARMFÓRUM  
REGIÓN ako aj iné aktivity, ktoré pre Vás 
pripravujeme, sú Vám k dispozícii.
Teším sa na ďalšie stretnutia s Vami.
Mgr. Alexandra Mihók-Kvietková, MBA 

Konateľ LawFarm, s.r.o.

Ďakujeme Vám  
za Vašu priazeň venovanú:

VŠETKO O DPL II
AKO S DPL OCHRÁNIŤ ČI RIADIŤ DRUŽSTVO

Spoľahlivé riešenia pre poľnohospodárov 

Mediálni partneri:

Týždenník  
Roľnícke Noviny

Mesačník  
Agromagazín

Partner:

Československá společnost  
pro moderní zemědelství

3. 3. 2011 
Bratislava

8. 3. 2011 
Košice

10. 3. 2011 
Banská Bystrica



„My se zde věnujeme hlavně výrobě 
zlata. Zlato je dobrá věc.“ Tak znie 
výrok nezabudnuteľného Jana We-
richa, v rovnako nezabudnuteľnom 
filme Císařův pekař. Tieto slová 
odzneli vo videonahrávke na úvod 
seminára. Prečo? Lebo sme sa na 
podujatí venovali výrobe zlata. Ale nie 
tak, ako v povestnej „cisusalkuch“, 
kde pán Werich o svojom výrobcovi 
zlata zo sliviek skonštatoval: „My mu 
nerozumíme, ale my mu věříme. My 
ho stejně jednou vyhodíme“.  Naopak, 
venovali sme sa výrobe zlata z DPL tak, 
aby každý z účastníkov jasne porozu-
mel, ako ho z DPL získať a aby každý 
mohol skonštatovať to, čo na záver 
našej krátkej videonahrávky pán Wer-
ich: „No prosím, my zde máme jenom 
odborníky.“

Hlavným poradcom účastníkov pri 
výrobe zlata, bol Daniel J. Kratky, 
právny expert LawFarm, s.r.o. 
Asistovali mu mladí talentovaní 
právnici – Lukáš Hraňo a Bronislava 
Kubišová. Tento odborný tím previe-
dol účastníkov celým procesom, ako z 

„bezcenných DPL“ vyrobiť tie zlaté. 

Ba čo viac, každý z účastníkov si 
mohol symbolické „zlaté DPL“ zaslúžiť 
priamo na mieste, svojou aktivitou a 
vedomosťami. Tí účastníci, ktorí si ich 
zaslúžili, premenili na záver semi-
nára svoje „zlaté DPL“ na peniaze, 
v hodnote 10 Eur za každý získaný 
kus. Aktivita účastníkov bola vysoká, 
konštruktívna diskusia sa niesla celým 
FarmFórom. Dôkazom je viac ako 50 
ks rozdaných „zlatých DPL“, ktoré si 
účastníci naozaj zaslúžili.    

Na úvod sme sa v krátkosti zamerali 
na teóriu DPL. Je potrebné získať ale-
bo si pripomenúť informačný základ, 
aby sme mohli postúpiť ďalej. Daniel J. 
Kratky preto účastníkom v úvode vys-
vetlil čo sú DPL, aké práva a povinnos-
ti sú s nimi spojené a ako správne pre-
biehajú prevody a prechody DPL. Už z 
týchto informácií účastníci pochopili, 
že DPL sú „bezcennými papiermi“ len 
ak sú v nesprávnych rukách. V rukách 
tých, ktorí vedia ako s nimi nakladať, 
sú veľkou príležitosťou, alebo veľkým 

ohrozením. Závisí to od toho, či ich do 
rúk získajú priatelia alebo nepriatelia 
družstva. 
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AKTUÁLNA TéMA:

FarmFórum Región 2011 – 
Bratislava, Košice, Banská Bystrica

DPL v praxi, bola ústredná téma FARMFÓRUM REGIÓN 2011 – VŠETKO O DPL II., 
ktorým sme nadviazali na teóriu o DPL, riešenú na jesennom FARMFÓRUM REGIÓN 
2010 – VŠETKO O DPL I. Išlo už o tretiu sieť regionálnych odborno-vzdelávacích 
podujatí, ktorú sme pre Vás pripravili. O jej úspechu a prínose svedčí  bez mála sto 
spokojných účastníkov. Ako podujatie prebiehalo, sa dozviete v tejto reportáži.

Prednášajúci na FARMFÓRUM REGIÓN 2011:  
Daniel J. Kratky (vľavo), Bronislava Kubišová (v strede), Lukáš Hraňo (vpravo). 

Odmenou pre aktívnych 
účastníkov bolo „zlaté DPL“ 
s hodnotou 10 Eur. Aktívnych 
účastníkov sa našlo mnoho. 
Rozdaných bolo viac ako 50 ks 
zlatých DPL.



 

Teórii DPL, sme sa venovali detailne 
na jesennom FARMFÓRUM REGIÓN 
2010 – VŠETKO O DPL I. Teraz bol 
čas povedať si niečo o DPL v praxi. A 
ako najlepšie vysvetliť prax, ak nie na 
praktických príkladoch? Rozhodli sme 
sa preto priniesť účastníkom simu-
láciu využitia DPL v praxi. Na každom 
z troch podujatí, sme si s účastníkmi 
založili imaginárne družstvo. Všetci 
účastníci, boli jeho členovia. Každý 
z nich obdržal už pri registrácii na 
podujatie hlasovacie lístky na hlaso-
vanie na členskej schôdzi, ako aj DPL, 
ktoré vydalo naše imaginárne družstvo 
pre svojich členov. Definovali sme si 
spoločne aký je základný členský vklad 
tohto družstva, jeho základné imanie, 
aký je počet vydaných DPL, ich me-
novitá hodnota, aký je celkový počet 
hlasov, hlasovacia zásada a vzdeláva-
cia hra sa mohla začať. Zvolali sme 
imaginárnu členskú chôdzu. 

K zvolaniu členskej schôdze nechýbala 
pozvánka s programom, ktorého 
obsahom bola, okrem iného, i voľba 
členov predstavenstva kontrolnej 

komisie nášho imaginárneho družstva. 
Veď ako by mohlo družstvo fungovať 
bez týchto orgánov. Hlasovanie pre-
biehalo modernou formou, pomocou 
čítačiek čiarových kódov, ktoré boli 
uvedené na každom jednom hlasova-
com lístku, a ukrývali v sebe presne 
toľko hlasov, koľko členovi nášho 
imaginárneho družstva prináležalo 
podľa pomenovanej výšky členského 
vkladu a vlastnenej DPL. 

Na každom z podujatí, sme si takto 
zvolili z radov účastníkov troch členov 
predstavenstva a troch členov kontrol-
nej komisie. Naše družstvo „FARM-
FÓRUM REGIÓN“, so sídlom v mieste 
konania podujatia, je teda hotové. 

Už pri zvolávaní členskej schôdze 
sa ukázal jeden z „kameňov úrazu“ 
slovenských družstiev – spôsob 
zvolania a priebehu členskej schôdze 
a náhradnej členskej schôdze. Po 
tom, ako Daniel J. Kratky oboznámil 
účastníkov zo zákonnými postupmi v 
týchto prípadoch, väčšina účastníkov 
skonštatovala, že doposiaľ zasadnu-
tia svojho hlavného orgánu, zvolávali 

alebo realizovali nesprávne. To môže 
mať významné negatívne následky 
najmä v prípade závažných rozhodnutí 
členskej schôdze (napr. zmena stanov, 
voľba predstavenstva), ktoré môžu byť 
preto napadnuté na súde. Účastníkom  
boli preto odovzdané všetky informá-
cie potrebné na to, aby sa takýchto 
chýb už viac nedopustili. 

V ďalšom kroku, sme si vysvetlili, ako 
je možné správne dostať DPL pod 
kontrolu alebo ich využiť. Ide o dva 
základné spôsoby. Prvým je realizovať 
nákup DPL, druhým realizovať ich 
zánik. Pri objasňovaní prvého spôsobu 
riešenia, sme nevynechali otázku vlast-
níctva, darovania DPL Fondu národ-
ného majetku, rozdielu medzi hlasova-
cou a vlastníckou väčšinou v družstve, 
výhod plynúcich z premeny DPL zo 
zaknihovaných na listinné alebo infor-
mácie o tom, čo sú stanovy družstva 
a čo by mali obsahovať skôr, ako sa 
pustíme do riešenia DPL. Zároveň 
sme účastníkom objasnili i rad tzv. 
guerillových taktík, ktoré družstvá v 
snahe o zmenu vnútorných pomerov v 
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Na úvod seminára vysvetlil Daniel J. Kratky účastníkom teóriu o DPL.

Hlasovanie bolo zabezpečené 
profesionálne - čítačkou 
čiarových kódov.

Členská schôdza družstva FARMFÓRUM REGIÓN so sídlom  
v Banskej Bystrici. 

Informácie o zákonných prav-
idlách zvolávania a priebehu 
členskej schôdze družstevníkov 
veľmi zaujali.



praxi často používajú hoci by nemali, 
lebo môžu spôsobiť rad opletačiek 
so zákonom. Výklad témy základného 
imania, poskytla účastníkom Bron-
islava Kubišová. 

Veľký záujem vyvolal nákup DPL, zo 
strany jedného z členov nášho imag-
inárneho družstva. Nikto nevedel kto 
ním je. Predpokladalo sa však, že to 
bol niekto z predstavenstva nášho 
družstva. Ostatných členov družstva 
táto aktivita natoľko rozzúrila, že sa 
rozhodli na členskej schôdzi pred-
stavenstvo odvolať, keďže predpokla-
dali, že má záujem o získanie hlaso-
vacej a následne vlastníckej väčšiny v 
družstve. Uskutočnilo sa teda hlaso-
vanie. A čuduj sa svete, napriek tomu, 
že za odvolanie predstavenstva hlaso-

vala väčšina členov družstva, pred-
stavenstvo si pozíciu udržalo. Všetko 
prebiehalo v zmysle zákona i stanov 
družstva a nikto z členov nevedel, kto 
ich prehlasoval. Nemajte obavy, nešlo 
o žiadne nepriateľské prevzatie nášho 
imaginárneho družstva. Na tomto 
príklade, sme účastníkom podujatí 
demonštrovali výhody tzv. diskrétneho 
vlastníctva. Tento typ vlastníctva sa 
používa v tých prípadoch, kedy si ma-
joritný vlastník neželá, aby sa  
o jeho pozícii vedelo, do času, kým  
on sám nebude chcieť. A tak to bolo 
i v prípade nášho imaginárneho 
družstva. Náš majoritný vlastník sa 
po tejto praktickej ukážke dobrovoľne 
priznal a vyslúžil si úsmev a uznanie 
svojich kolegov.

 

Následne sme prezentovali účastníkom 
proces nadobudnutia hlasovacej a 
vlastníckej väčšiny v číslach. Lukáš 
Hraňo vysvetlil účastníkom, aká je 
potrebná investícia a ako sa jej výška 
mení s ohľadom na výšku získaného 
podielu. Záver bol jednoznačný. 
Získanie hlasovacej väčšiny cez DPL, 
ktorú následne premeníte na vlast-
nícku je lacnejšie, akoby ste sa púšťali 
bezhlavo priamo do vlastníckej 
väčšiny, bez DPL. 

Posledná časť prednášky patrila téme 
zánik DPL. Ako je možné ho realizovať 
a akým spôsobom je možné sa pri tom 
vysporiadať s vlastníkmi DPL,  
to všetko vysvetlil účastníkom  
Daniel J. Kratky.  

Dr. Kubišová vysvetlila účastníkom rozdiel medzi základným imaním 
a zapisovaným základným imaním družstva.

Koľko investovať, ako  
a s akým výsledkom, vysvetlil 
účastníkom Mgr. Hraňo. 

LawFarm má s  organizačným zabezpečením členských schôdzí 
skúsenosti, hlasovanie teda prebehlo hladko.

Účastníkom sme názorne 
ukázali, aké ochranné prvky 
je vhodné použiť, aby ich DPL 
nemohli byť sfalšované.
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Po celkovom súhrne dôležitých 
informácií, ktoré mali účastníci 
možnosť si vypočuť, pripomenul na 
záver prednášky hlavný prednášajúci 
základné hrozby a príležitosti, ktoré v 
súvislosti s DPL vznikajú. Tým sa ale 
podujatie neskončilo. 

Po skončení prednášky nasledovala 
diskusia, ktorá sa na každom podu-
jatí stretla s veľkým ohlasom. Tak 
ako počas prestávok spojených s 
občerstvením, tak aj po prednáške 
mali účastníci množstvo otázok, 
čo svedčí o tom, že družstvám dlho 
chýbala právna pomoc odborníkov. 
Našťastie, odborníci z LawFarm, s.r.o. 
ich opäť dokázali jasne, zrozumiteľne a 
hlavne správne zodpovedať. Účastníci 
tak posunuli svoje vedomosti o DPL 
na takú úroveň, za akú si vyslúžili Cer-
tifikát znalostí o využití DPL. 

Bližšie informácie k obsahu podujatí, 
Vám prinášame na stranách 10 a 11 
tohto vydania FARMagazínu.

Účastníkov privítala konateľka Alexandra Kvietková,  
spolu s kolegami z tímu LawFarm. 

V čase konania podujatia  
v Košiciach (8.3.), bol Medzi-
národný deň žien (MDŽ). 
Každú z účastných dám potešili 
páni z LawFarm ružou k ich 
sviatku. 

O pohodlie účastníkov a kvalitnú organizáciu podujatí sa po sta rali 
šarmantné asistentky LawFarm, s.r.o., Zuzana Baricová (vľavo)  
a Denisa Suchardová (vpravo). 

Celý tým LawFarm intenzívne konzultoval s účastníkmi aj počas prestávok.
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Na FARMFÓRUM REGIÓN 2011 – VŠETKO O DPL II., Vás veľmi zaujala téma 
diskrétneho vlastníctva. Tú sme prezentovali názorne tak, že vopred neznámy účastník 
podujatia, člen nášho imaginárneho družstva, skúpil časť DPL nášho družstva a 
následne prehlasoval všetkých členov družstva na našej členskej schôdzi. Nikto nevedel 
zistiť, kto ním je, až kým sa dobrovoľne nepriznal. Ako je to možné dosiahnuť v praxi? 
Opýtali sme sa právneho experta LawFarm, Daniela J. Kratkeho.

Diskrétne vlastníctvo

Čo je to diskrétne vlastníctvo?

„Ak to zjednoduším, diskrétne vlast-
níctvo znamená utajené vlastníctvo. 
Teda vlastníctvo, ktoré je plnohod-
notné, ale nie je prezentované verejne. 
Je to princíp obdobný tomu, keď máte 
doma v trezore poklad, ale logicky 
nechcete, aby to niekto vedel. Až kým 
sa sami nerozhodnete, ho vystaviť na 
obdiv vo vitríne. Dôvodov na utajenie 
môže byť mnoho. Od predchádzania 
závisti iných, až po ochranu majetku. 
S touto formou vlastníctva sa bežne 
stretávame napríklad u akciových 
spoločností. Záujem o neho narastá 
i v prípade družstiev, a to najmä pre 
účely utajenia majoritného vlast-
níka družstva, teda osoby, ktorá má 
majoritný podiel na základom imaní 
družstva.“ 

Ako funguje diskrétne vlastníctvo 
v družstvách?

„Diskrétne vlastníctvo v družstvách 
funguje obdobne ako u akciových 
spoločností. Teda to, čo je známe 
o utajených vlastníkoch z praxe v 
rámci akciových spoločnosti, je možné 
takmer bezvýhradne aplikovať aj na 
utajenie vlastníkov v rámci družstiev. 
Paragraf k tomuto druhu vlastníctva 
samozrejme v konkrétnom zákone ne-
nájdete. Ide o súbor právnych techník 
a organizačných opatrení, ktoré majú 
oporu v zákonných normách. 

Samozrejme, že situácia v otázke iden-
tifikácie vlastníka členského podielu v 
družstve, je trochu odlišná od identi-
fikácie akcionára v akciovej spoločnosti. 
V prípade akciovej spoločnosti, exis-
tujú totiž tzv. akcie na doručiteľa,  pri 
ktorých je skutočného vlastníka akciovej 
spoločnosti možné identifikovať len 
veľmi komplikovane alebo vôbec. 

Pri členskom podiele v družstve je 
situácia odlišná. Členský podiel v 
družstve nikdy nemá podobu tzv. ma-
terializovaného zápisu, teda podobu 
listiny, akou je akcia v prípade akciovej 
spoločnosti. Členský podiel v družstve 
má vždy podobu tzv. dematerial-
izovaného zápisu, ktorý sa zapisuje sa 
do evidencie členov družstva podobne, 
ako sú DPL evidované u centrálneho 
depozitára v zaknihovanej podobe“

Čo teda robiť, ak chce osoba svoj 
vlastnícky vzťah k družstvu resp. 
svoju majoritnú vlastnícku pozíciu 
utajiť?

„V prvom rade je potrebné povedať, 
kto vedie evidenciu vlastníkov družstva 
resp. členov družstva. Družstvo nemá 
povinnosť evidovať vlastníkov družstva 
v evidencii, ktorú vedie tretia osoba, 
ako je tomu napríklad v prípade DPL, 
kde vedie evidenciu CDCP. Zákon nám 
definuje, že družstvo vedie zoznam 
všetkých svojich členov. Evidenciu 
členov družstva teda vedie družstvo 
samotné. V súvislosti s diskrétnym 
vlastníctvom, je potrebné sa zaoberať 
otázkou, či je tento zoznam členov 
verejný alebo neverejný. A dalo by sa 
povedať, že zoznam členov družstva je 
verejný, aj neverejný.“ 

Ako tomu máme rozumieť?

„Zákon ustanovuje, že predstaven-
stvo družstva umožní každému, 
kto osvedčí právny záujem, aby do 
zoznamu členov družstva nahliadol. 
Zákon nedefinuje, kto musí predmetný 
zoznam členov viesť. Zákon ustan-
ovuje len to, že predstavenstvo je tým 
orgánom, ktorý umožňuje akejkoľvek 
fyzickej alebo právnickej osobe, aby 
požiadala o nahliadnutie do daného 
zoznamu. Predstavenstvo 

je teda oprávnené zakotviť povinnosť 
vedenia zoznamu členov aj v prospech 
osobitného orgánu družstva, ktorý 
je založený napríklad rozhodnutím 
členskej schôdze, prípadne rozhod-
nutím predstavenstva a úpravou 
stanov. Ale nie je tiež vylúčené, aby 
družstvo vstúpilo za účelom vedenia 
zoznamu svojich členov do právneho 
vzťahu s treťou osobou, ktorá mu 
vedenie tohto zoznamu členov bude 
zabezpečovať. Samozrejme presné 
okolnosti, kto a za akých podmienok 
vedie zoznam členov, majú upravovať 
predovšetkým stanovy družstva, pri-
padne aj štatút predstavenstva.“

TéMA, KTORÁ VÁS zAUJíMA:

Moderné technické prostriedky 
LawFarm pre zabezpečenie 
neverejného hlasovania na 
členskej schôdzi – špeciálny 
hlasovací softvér, čítačka 
čiarových kódov a kódované 
hlasovacie lístky. 



 

Spoľahlivý poradca pre poľnohospodárov od LawFarm 9

Kto teda môže do zoznamu členov 
nahliadnuť a zistiť, kto je majorit-
ný vlastník? 

„Zákonná úprava hovorí o tom, že 
do zoznamu členov družstva môže 
nahliadnuť ktokoľvek, kto osvedčí tzv. 
právny záujem. Práve otázka definova-
nia právneho záujmu je kameňom 
úrazu, pretože o tom, čo je v danom 
prípade osvedčením právneho záu-
jmu, rozhoduje vždy a výlučne ten 
orgán, ktorý daný zoznam členov 
vedie. Zákon síce ukladá predstaven-
stvu povinnosť umožniť každému, kto 
osvedčí právny záujem, do zoznamu 
nahliadať, ale už nedefinuje bližšie 
konkrétne okolnosti, akým spô-
sobom sa daný právny záujem musí 
preukazovať. Z toho vyplýva, že je 
výlučne v kompetencii predstavenstva, 
resp. iného orgánu družstva ak to 
stanovy takto upravujú, aby o udelení 
súhlasu k nahliadnutiu do zoznamu 
členov rozhodol, a to pozitívne alebo 
negatívne.

Isté je, že do zoznamu členov družstva 
môže nahliadať člen družstva, ale 
je opäť úlohou stanov resp. iných 
interných dokumentov družstva, aby 
definovali podmienky a kritériá nahli-
adania do predmetného zoznamu. Je 
nepochybné, že člen môže nahliadať 
do zoznamu v tej časti, ktorá sa ho 
osobne týka. V prípade nahliadania  
do celého zoznamu, teda aj dát ostat-
ných členov družstva, je na zváženie 
aj dodržiavanie zákona o ochrane 
osobných údajov.“

Ak zabezpečíme ochranu zoz-
namu členov družstva, kedy je v 
bežnej praxi družstva ešte možné 
identifikovať majoritného vlast-
níka?  

„V zásade, pokiaľ majoritný vlastník 
družstva o sebe verejne neprezentuje, 
že má pod kontrolou väčšinový členský 
podiel, tak prvým momentom, kedy sa 
môže verejne odhaliť, je samozrejme 
členská schôdza družstva.  

Na tejto členskej schôdzi totiž ma-
joritný vlastník družstva, ktorý má  i 
majoritný počet hlasov, bude váhou 
týchto svojich hlasov prijímať také 
rozhodnutia, aké bude považovať 
on za správne resp. také, aké bude 
potrebovať.  
V prípade, že prebieha hlasovanie na 
členskej schôdzi klasicky, teda verejne, 
nie je možné majoritnú pozíciu utajiť. 
V týchto prípadoch, sa prekvapenie 
členov obvykle spája s náruživými dis-
kusiami a rôznymi druhmi útokov, čo 
nikomu neprospieva.“

A je možné hlasovať na členskej 
schôdzi neverejne? 

„Samozrejme. Spôsob hlasovania na 
členskej schôdzi upravuje organizačné 
opatrenie, ktoré ustanovuje pred-
stavenstvo, ako orgán zodpovedný 
za organizačné zabezpečenie členskej 
schôdze. Tieto organizačné otázky, 
môžu upravovať aj stanovy, ktoré 
svojimi ustanoveniami presne definujú 
i spôsob hlasovania na členskej 
schôdzi. Neverejné hlasovanie, je 
obvykle zabezpečované modernými 

technickými prostriedkami, ako 
napríklad cestou hlasovacích lístkov 
s čiarovými kódmi, ktoré sú následne 
vyhodnocované pomocou počítačovej 
techniky. Tento spôsob hlasovania a 
naše technické zabezpečenie k orga-
nizácii členských schôdzí, si otestovali 
účastníci FarmFórum Región 2011 
na vlastnej koži, s pozitívnym výsled-
kom. Za predpokladu, že hlasovanie 
prebieha neverejne, je bez súhlasu ma-
joritného vlastníka nemožné zistiť, kto 
ním je, teda kto váhou svojich hlasov 
na členskej schôdzi rozhodol  
o všetkých uzneseniach.“

Daniel J. Kratky: 
Diskrétne vlastníctvo 
dáva jedinečnú 
možnosť, aby ste 
sa sami rozhodli, 
kedy chcete, aby sa 
o Vašom majetku 
niekto dozvedel.

Záver: 

Tak ako v prípade akciovej spoločnosti, existujú i v prípade 
družstiev právne nástroje na utajenie majoritného vlastníka, 
či vlastníkov. Úpravou stanov a ďalšími organizačnými opa-
treniami, je možné vytvoriť právny stav, v ktorom identifiká-
cia majoritného vlastníka či vlastníkov družstva, ostáva len 
na ich vôli, sa verejne k svojmu vlastníctvu prihlásiť. Riešenie 
prináša rad právnych, sociálnych i daňových výhod.

Ak družstvo zverejňuje 
celý zoznam svojich 
členov, je potrebné 

posúdiť, aký dopad má 
uvedené na jednotlivé 
ustanovenia zákona  

o ochrane osobných údajov.

Neverejné hlasovanie 
na členských schôdzach 

znemožňuje identifikáciu 
majoritného vlastníka 

družstva, bez jeho 
súhlasu.
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VAŠE PROBLEMY A ICH RIEŠENIA:

Tejto otázke sme sa venovali na FARMFÓRUM REGIÓN 2011 – VŠETKO O DPL II. Ak 
chcete vedieť aspoň časť informácií, s ktorými sme oboznámili účastníkov podujatia, 
venujte pozornosť týmto faktom. 

Ako s DPL ochrániť  
či riadiť družstvo?

DPL je dobrý sluha, ale zlý pán. To je základné posolstvo podujatia. Znamená po 
prvé, že DPL sú pre družstvá veľkým ohrozením, ak nie sú pod kontrolou. Po druhé 
znamená, že DPL sú zlatom, ak sú v správnych rukách. 

DPL sú pre družstvá veľkým ohrozením – prečo?
1. PREVODY DPL NEMŌŽETE 
OBMEDZIŤ. 

Niektoré družstvá sa snažia ochrániť 
pred zneužitím DPL tým spôsobom, že 
do stanov zakotvia ustanovenia, ktoré 
obmedzujú prevádzanie DPL medzi ich 
vlastníkmi bezohľadu na to, či sú členmi 
alebo nečlenmi družstva. A to napríklad 
tým, že podmienia prevod DPL súhlasom 
predstavenstva či iného orgánu, alebo 
splnením akejsi podmienky. Tento postup 
je však v rozpore so zákonom. A teda i v 
prípade, že družstvo takéto obmedzenie 
v stanovách má, je neplatné a hľadí sa 
na neho tak, akoby v stanovách vôbec 
nebolo. Prevod DPL medzi ich vlastníkmi, 
pričom nie je rozhodné či sú členmi 
družstva, nie je možné nijako zákonne 
obmedziť. Družstvá teda DPL z hľadiska 
toho kto ich vlastní nemajú pod kontro-
lou a zo zákona ich pod kontrolou ani 
nemôžu mať. 

2. ČLENSTVO MŌŽE VZNIKNÚŤ AJ 
BEZ SÚHLASU DRUŽSTVA.

Prevody členských podielov je možné 
do istej miery kontrolovať. Na prevod 
podielov medzi členmi, ako aj na prevod 
na tretiu osobu, je potrebný súhlas 
predstavenstva alebo členskej schôdze. 
Družstvá by sa mohli cítiť v bezpečí, 
lebo bez spojenia DPL s členstvom v 
družstve, je ohrozenie do istej miery 
eliminovateľné. Avšak pozor. Existuje 
viacero zákonných postupov, ako sa stať 
členom družstva, i bez jeho súhlasu.  

Vtedy však nehovoríme o prevode 
členských práv a povinnosti, ale o 
prechode členských práv a povinností, 
ku ktorým dochádza napr. pri predaji 
podniku. Ak takúto zmluvu, uzavrie člen 
družstva s treťou osobou, táto sa stáva 
členom družstva, aj keby s tým pred-
stavenstvo družstva či členská schôdza 
nesúhlasili. Družstvá teda nemajú pod 
kontrolou ani svojich členov. Ak sa tretia 
osoba, ktorá vlastní významnejší balík 
DPL, stane takto členom družstva, môže 
a vždy výrazne zamieša jeho vlastnícke 
pomery. 

3. ČLENOVIA DRUŽSTVA S DPL, MAJÚ 
OSOBITNÉ PRÁVA.

Ak družstvo vydalo DPL aj pre svojich 
členov, tieto osoby, majú dve špecifické 
práva. Prvým je právo požiadať o zápočet 
DPL na ďalší členský vklad alebo inú 
majetkovú hodnotu. Takejto požiadavke 
je  družstvo zo zákona povinné vyhovieť. 
Druhým je právo na prelomenie zásady 
1 ČLEN = 1 HLAS, ak ho má družstvo v 
stanovách. Znamená, že všetky družstvá, 
ktoré vydali DPL aj pre svojich 
členov, sú zo zákona povinné 
túto zásadu zrušiť a zaviesť 
zásadu hlasovania podľa 
výšky vkladov. Tieto práva,  
v kombinácii s nemožnosťou 
obmedzenia prevodu DPL 
a členstva, znamenajú, že 
družstvá sú zraniteľné pred 
záujemcami o ich majetok,  
ak sa sami aktívne nebránia.

4. NIE JE JASNÉ, ČO BUDE S DPL 
ĎALEJ.

Už teraz zaznievajú od kompetentných 
hlasy o zmene legislatívy týkajúcej sa DPL. 
Nie je známe, akou cestou sa legislatíva 
uberie, aké práva budú k DPL  
priradené. Žiadne družstvo, ktoré vydalo 
DPL, by sa teda nemalo spoliehať na 
svoju súčasnú ochranu. O to viac, že DPL 
prechádzajú darovaním do rúk Fondu 
Národného Majetku. Ten vlastní aktuálne 
približne 324 133 ks DPL, v celkovej  
menovitej hodnote 10.615.124,- Eur,  
čo je viac ako 3% všetkých vydaných 
DPL. Štát tak má majetkový podiel v 376 
poľnohospodárskych družstvách Sloven-
ska. Nie je jasné, ako FNM s týmito DPL 
naloží. Podľa informácií, ktoré nám FNM 
poskytol je však zrejmé, že ich družstvám 
nedaruje, ale predá tomu, kto dá 
najvyššiu cenu. Je veľmi nepravdepodob-
né, že družstvá budú môcť finančne 
konkurovať „iným záujemcom“.  



 

Spoľahlivý poradca pre poľnohospodárov od LawFarm 11

DPL sú zlatom, ak sú v správnych rukách – Ako?
1. VÝKUP DPL PRE 

DRUŽSTVO.

Jedným zo spôsobov, ako 
vysporiadať DPL, je skúpiť 

ich zo strany družstva. 
Momentom prevodu sa 
DPL stávajú neplatný-
mi, a teda sa strácajú z 
obehu, prestávajú byť 
ohrozením. Kompliká-

ciou pri tomto postupe 
bývajú finančné možnosti družstiev, 

ako aj nízka vôľa vlastníkov DPL, tieto 
predať za družstvami ponúknutú cenu. 
Výkupom DPL pre družstvo, sa tak vyrieši 
obvykle len časť problému. Ta pod-
statná časť problému, t.j. kto bude mať 
družstvo pod kontrolou ostáva otvorená 
a výkupom DPL samotným družstvom aj 
neriešená.

2. VÝKUP DPL PRE (VYBRANÝCH) 
ČLENOV A ICH VKLAD DO 
DRUŽSTVA.

Ďalším zo spôsobov, ako dostať DPL pod 
kontrolu, je realizovať výkup zo strany vy-
braných členov, či manažmentu družstva. 
Tento proces nestojí družstvo v podstate 
žiadne financie a je vhodný v prípade, že 
existuje rozumná potreba  o nadobud-
nutie hlasovacej a následne vlastníckej 

väčšiny v družstve. Práve v tomto procese 
sa naplno prejavuje vysoká hodnota 
DPL, ktoré sú unikátnou investíciou. Nie 
je potrebné skupovať celú emisiu DPL. 
Za nákupnú cenu DPL, ktorá obvykle 
predstavuje 10-25% menovitej hodnoty 
DPL, je možné získať ďalší členský vklad 
v hodnote 100% menovitej hodnoty 
DPL. V prípade, že družstvo má svojho 
majoritného vlastníka, sa nielen zvyšuje 
pravdepodobnosť konzistentného vede-
nia družstva, ale aj eliminuje ohrozenie 
prevzatia družstva cudzím subjektom. 

3. PREMENA DPL.

Vhodným procesom, ako zreálniť zoznam 
vlastníkov DPL o rôzne nejasnosti, ma-
jetkové podiely, nedoriešené dedičstvá či 
nezaregistrované prevody DPL v CDCP, je 
premena DPL zo zaknihovaných na list-
inné. Zároveň je to vhodná príležitosť na 
vysporiadanie významnej časti DPL. Pre-
mena DPL totiž nevyhnutne znamená ak-
tivizáciu vlastníkov DPL, ktorí sú povinní 
sa dostaviť na družstvo za účelom prevza-
tia listinných DPL. Ak tak neučinia, o DPL 
prichádzajú. Tieto DPL je predstaven-
stvo povinné vyhlásiť za neplatné, vydať 
náhradné DPL a tieto bez zbytočného 
odkladu predať. Ide o vhodnú príležitosť 
na uskutočnenie procesu výkupu DPL pre 
aktívnych členov. Zároveň, pri premene 

DPL, komunikuje družstvo povinne so 
všetkými vlastníkmi DPL. Túto komu-
nikáciu, je možné účinne využiť na výkup 
DPL, či už pre (vybraných) členov, alebo 
pre družstvo.

4. ZÁNIK DPL

K zániku DPL môže dôjsť rozhodnutím 
emitenta, zánikom emitenta (predstaven-
stva družstva) alebo na základe inej 
právnej okolnosti (napr. zmena právnej 
formy). Pri zániku DPL je však  
v každom prípade nevyhnutné sa prime-
rane vysporiadať s vlastníkmi DPL, a to 
peňažnou alebo inou formou. Spomenu-
tou inou formou môže byť napr. vydanie 
konvertibilných dlhopisov. S dlhopisom,  
v prípade zmeny právnej formy na 
akciovú spoločnosť,  sú spojené veľmi 
podobné práva ako s DPL v prípade 
družstva. Vlastník dlhopisu nemôže 
zasahovať do riadenia družstva, zúčast-
ňovať sa valného zhromaždenia a rozsah 
jeho práv a povinností určuje spoločnosť. 
Výhodami dlhopisu je okrem iného 
skutočnosť, že vieme predpokladať aj do 
budúcna aký rozsah práv a povinnosti sa 
s dlhopismi bude spájať v budúcnosti. 
To isté o DPL bohužiaľ tvrdiť nemôžeme. 
A teda aj týmto spôsobom môžeme 
obmedziť neistotu, ktorá je spojená  
s DPL v družstve.

Hlasovacia väčšina neznamená 
uznášaniaschopnosť členskej schôdze.

Ak člen získa nadpolovičnú väčšinu 
všetkých hlasov v družstve nesmie 
zabudnúť na fakt, že členská schôdza je 
uznášaniaschopná, len ak je prítomná 
nadpolovičná väčšina všetkých členov.  
V prípade, že sa nedostaví nadpolovičná 
väčšina členov družstva, je potrebné 
zvolať náhradnú členskú schôdzu. 
Náhradná členská schôdza musí byť 
zvolaná s rovnakým programom do 3 
týždňov od konania riadnej členskej 
schôdze a nie je možné ju zvolať v 
rovnakej pozvánke, ako je pozvánka 
na riadnu členskú schôdzu. Družstvo 
nemôže s istotou predpokladať už pri 
zvolaní riadnej členskej schôdze, že bude 
neuznášaniaschopná, a preto bude zvo-
laná náhradná členská schôdza.  
A práve v danej veci vykonávajú družstvá 
množstvo chýb. 

Pozíciu je potrebné stavať na pevných 
základoch. 

DPL je potrebné vnímať ako nástroj na 
získanie hlasovacej pozície a neskôr vlast-
níckej pozície v družstve. Pokiaľ hovoríme 
o vlastníctve družstva, tak tento záver je 
možné dosiahnuť najprv nákupom DPL, 
získaním hlasovacej pozície a neskôr 
vlastníckej majority v družstve. Vlastníc-
tvo v družstve je možné získať cez ďalší 
členský vklad alebo inú majetkovú účasť, 
a preto práve stanovy družstva musia 
vyriešiť otázky ďalšieho členského 
vkladu a inej majetkovej účasti, 
nakoľko zákon tieto otázky 
nerieši. Preto je potrebné 
vopred upraviť tieto okruhy 
v stanovách tak, aby 
umožňovali proces  
a zároveň stabi-
lizovali nadobud-
nutú pozíciu  
v družstve. 

Guerillové taktiky. 

Ide o agresívne taktiky, na základe 
ktorých niekto, kto chce presadiť rozhod-
nutie na členskej schôdzi, použije také 
postupy, aby rozhodnutie docielil stoj čo 
stoj. Najčastejšími taktikami je doplnenie 
programu členskej schôdze, napr. ak je 
potrebné dosiahnuť zmenu stanov a pre-
lomenie zásady 1 ČLEN=1 HLAS. Tento 
postup je však nezákonný. Skutočne ne-

platný sa však stáva v prípade, že ho 
niekto spochybní do 2 mesiacov 

od konania členskej schôdze. 
Inou taktikou môže byť 
obmedzenie hlasovacích práv 
členov družstva z dôvodov, 
ktoré musia predpokladať 
stanovy. Takéto postupy 
sú  však často na hrane 
zákona a družstvá by sa 
ich mali vyvarovať.

Vložiť DPL správne do správnych rúk, dostať ich pod kontrolu, je náročný právny proces, ktorý má 
mnohé riziká. Chybné konanie, môže mať i trestnoprávne súvislosti. Neodporúčame Vám realizovať 
tento proces svojpomocne. Odporúčame Vám poradiť sa vopred s odborníkmi a konzultovať s nimi 
každý svoj krok. Uvedené informácie, teda nie sú návodom na konanie, sú podkladom pre to, aby ste 
sa vedeli vo veci zorientovať a správne sa rozhodnúť, či proces realizovať a s kým. A na čo napríklad, je 
potrebné si dávať špeciálny pozor?
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Aký je Váš názor na stav poľnohospodárstva na 
Slovensku?
“Stav poľnohospodárstva na Slovensku, 
rovnako ako v Českej republike, nie je 
dobrý. Poľnohospodárska produkcia sa 
oproti roku 1990 znížila viac ako o štvrtinu 
a obe krajiny sa dostali do hlbokej pasívnej 
bilancie v agrárnom zahraničnom obch-
ode. V prístupových rokovaniach do EÚ si 
ani ČR ani Slovensko nevyjednali rovnaké 
podmienky so “starými” krajinami. Výroba 
poľnohospodárskych výrobkov je vytláčaná 
dovozom potravín zo zahraničia, často ne-
valnej kvality. Prechádza sa na extenzívne ho-
spodárenie. To všetko spôsobuje zvyšovanie 
potravinovej závislosti krajiny v období, 
keď je svet plný neistoty. Na druhej strane 
stojí neobrobená a málo využívaná pôda, 
nevyužitá výrobná kapacita potravinárov  
a najmä odchod ľudí z vidieka do miest.”

Družstvá tvoria významný podiel 
poľnohospodárskych podnikov v SR. Ich výsledky 
teda významne ovplyvňujú výsledky agrosektora. 
Aký je Váš názor na stav poľnohospodárskych 
družstiev v SR?  
“Poľnohospodárske družstvá prešli náročným 
obdobím transformácie, boli oslabené, a 
to ako o majetok, tak často i o schopných 
pracovníkov. V ďalšom období ale preu-
kázali, že majú významné a pevné miesto v 
agrosektore Slovenska. Výsledky družstiev 
sú veľmi rozdielne. Ich hospodárenie je 
silne ovplyvňované neustále sa meniacimi 

vonkajšími podmienkami. Po vstupe do EÚ 
je pozornosť mnohých družstiev zameraná 
na možnosť získania podpôr a dotácií skôr 
než dlhodobý rozvoj. Z odborných štúdií tiež 
vyplýva, že družstvá sú podkapitalizované a 
vplyv pôdy na výsledky je veľmi nízky. Svedčí 
to o nevyužívaní úrodnosti pôdy. Výsledky sú 
silne ovplyvňované vkladmi práce a ma-
teriálovými vstupmi.”

Prečo je, podľa Vášho názoru, ich stav taký, aký 
popisujete? 
“Družstvá sa prevažne orientujú len na 
vlastnú poľnohospodársku výrobu, t.j. na 
rastlinnú a živočíšnu výrobu a produkty 
prvovýroby, nijako nezhodnotené, predávajú 
odberateľom. Ak odhadujeme priemerný 
podiel prvovýroby na spotrebiteľskej cene 
potravín na 15 – 20 % a podiel spracovateľov 
a obchodu činí okolo 60 %, tak priestor 
pre tvorbu zisku z prvovýroby je mizivý. Len 
málo vedúcich družstiev uvažuje o ďalšom 
zhodnotení vyrobenej poľnohospodárskej 
produkcie a ešte menej o priamom predaji 
potravín konečným spotrebiteľom. Pritom 
práve v spracovaní produkcie a v obchode s 
potravinami sú veľké peniaze. Napr. zemi-
aky neskoré vyrábali na Slovensku v r. 2009 
poľnohospodárske podniky v priemere za 
0,26 € / kg, predávali v priemere za 0,20 € 
/ kg a spotrebiteľská cena bola 0,43 € / kg. 
Akú hodnotu k zemiakom pridali sprostred-
kovatelia a obchod? Prečo sa výrobcovia 
pri predaji zemiakov nezdružia? Preto by sa 

vedenie družstiev malo orientovať miesto 
zvyšovania efektívnosti poľnohospodárskej 
výroby na jej ďalšie zhodnotenie a na priamy 
predaj spotrebiteľom. Tam, kde na to samo 
družstvo nestačí, by malo vedenie usilovať o 
vybudovanie (alebo prevzatie nevyužitých) 
spracovateľských kapacít a predajní v spolu-
práci s ďalšími družstvami. To isté platí pre 
rozvoj nepoľnohospodárskej výroby a služieb 
v záujmovej oblasti družstva.”

Cesty poľnohospodárskych družstiev v SR a 
ČR sa rozdelili s rozdelením Československa. 
Akým spôsobom bola riešená transformácia v 
Českej republike? Aké to vyvolalo následky pre 
družstvá? Aký je dnes stav? 
“V Českej republike boli na základe trans-
formácie vyčíslené všetkým oprávneným 
osobám podiely na majetku družstiev. 
Tie oprávnené osoby, ktoré chceli ďalej 
spoločne hospodáriť v družstve, spoločnosti 
s ručením obmedzeným alebo akciovej 
spoločnosti, spravidla vložili tieto podiely 
do družstva alebo obchodnej spoločnosti. 
Ostatné oprávnené osoby požadovali vydanie 
transformačného podielu, a to najmä v pe-
niazoch. V praxi boli použité rôzne spôsoby 
kompenzácie od prijatia držiteľov význam-
ných podielov za členov (spoločníkov), cez 
vydanie traktorov, strojov, budov, uzavretie 
záväzkov na úhrady podielov v naturálnom 
plnení rozloženom na rôzne dlhú dobu, až po 
záväzky na postupné peňažné vyrovnanie. Iba 
relatívne malému počtu družstiev sa podarilo 

NÁzOR ODBORNíKA:

Josef Hurta: 
Majetkové záujmy členov družstiev 

a vlastníkov DPL, sú v protiklade.
Partnerom FARMFÓRUM REGIÓN 2011 – VŠETKO O DPL II., sa stala Česko-
slovenská společnost pro moderní zemědelství (ČSSMZ).  
Tá už desaťročia intenzívne podporuje rozvoj poľnohospodárskych podnikov  
v Čechách i na Slovensku. Prinášame Vám rozhovor s významným reprezentan-
tom ČSSMZ -  Doc. Ing. Josefom Hurtom, CSc.

Doc. Ing. Josef Hurta, CSc.

Je absolventom ekonomickej fakulty Vysokej školy poľnohospodárskej 
v Prahe, kde tiež 15 rokov pôsobil na Katedre poľnohospodárskej 
ekonomiky. Neskôr pracoval 10 rokov v JRD Agrokombinát Slušovice, 
jedno volebné obdobie bol poslancom parlamentu ČR a od r. 1996 
do r. 2010 pôsobil na Fakulte manažmentu a ekonomiky Univerzity 
Tomáša Baťu v Zlíne na Ústave podnikovej ekonomiky. Teraz je 
na dôchodku. Predmetom jeho odborného záujmu je ekonomika 
poľnohospodárskych podnikov a vedecký a technický pokrok.



 
oddeliť majetok ostatných podielnikov od 
majetku členov družstva (v štruktúre podľa 
zákona) a založenie nového družstva, ktoré 
majetok ostatným podielnikom rozdeľovalo. 
To umožnilo ďalší rozvoj podniku bez záťaže 
výplaty transformačných podielov. Medzitým 
mnoho družstiev prišlo do konkurzu, niek-
toré boli prevzaté úspešne hospodáriacimi 
podnikmi a mnoho družstiev sa dostalo do 
područia obrovských podnikov. Odhaduje 
sa, že reálne nároky na výplatu podielov z 
transformácie sa pohybujú v Čechách v nomi-
nálnej hodnote okolo 3 mld. Sk (združenie 
oprávnených osôb uvádza až 10 mld Sk).”

Ako vnímate spôsob transformácie, ktorý bol 
uskutočnený na Slovensku? A aké sú názory iných 
odborníkov v Čechách, ak sú/ich poznáte?
“Odhliadnuc od toho, že transformácia 
družstiev bola na Slovensku i v ČR vykonaná 
primitívnym a rovnostárskym (nespravod-
livým) spôsobom bez akýchkoľvek vyhliadok 
na budúci rozvoj poľnohospodárstva a 
vidieka, tak vydanie Družstevných podiel-
nických listov možno považovať za solídnejší 
spôsob vyjadrenia podielu oprávnenej osoby 
na majetku družstva , akým bolo priznanie 
podielov v ČR (aj keď v princípe sa nelíšia).”

Ktorá forma transformácie bola podľa Vášho 
názoru lepšia? Čo sú pozitíva/negatíva českej a 
slovenskej transformácie družstiev?
“Ťažko možno hovoriť o tom, ktorá forma 
transformácie - či česká alebo slovenská, bola 
lepšia. Podľa môjho názoru mala byť nájdená 
iná cesta prevodu družstiev na trhové ho-
spodárstvo. Malo sa stavať na dosiahnutej 
úrovni poľnohospodárskych podnikov a roz-
voji vidieka. Ale vtedy sa stavalo na zbožných 
želaniach návratu k roľníckej malovýrobe a 
tomu bola transformácia podriadená. Podľa 
súčasného stavu poľnohospodárskych pod-
nikov sa dá povedať, že v ČR sa viac družstiev 
po transformácii premenilo na a.s. a s.r.o., 
veľa ich bolo pohltených obrovskými pod-
nikmi a počet družstiev sa neustále znižuje. 
Na Slovensku zostali základom družstvá, 
ktoré bezo sporu majú v poľnohospodárstve 
a na vidieku svoje miesto.”

Aké následky podľa Vás vyvolala transformácia v 
slovenských družstvách? 
“Transformácia viedla predovšetkým k pre-
sunu kapitálu z poľnohospodárstva a vidieka 
do miest (v podstate do spotreby). Ďalej pris-
pela k odchodu odborníkov a podnikateľov a 
celkovo k vyľudňovaniu vidieka. Ponechávala 
družstvá v neistote a odvádzala pozornosť od 
ich ďalšieho rozvoja. Majetkové vyrovnávanie 
ďalších osôb bezo sporu sťažilo hospodárenie 
družstiev.”

Je podľa Vás tento stav roztrieštenej vlast-
níckej štruktúry vhodný pre efektívne riadenie 
poľnohospodárskych družstiev? Prečo? 
“Ako už bolo uvedené, majetkové záujmy 
členov družstiev a vlastníkov DPL nečlenov sú 
v protiklade. Členovia družstiev sú zain-
teresovaní na rozširovaní majetku družstva, 
vlastníci DPL by naopak chceli získať čo 
najrýchlejšie svoj majetkový podiel, a to 
najradšej v peniazoch. Oba majetkové záujmy 
môžu byť naplnené v dobre hospodáriacich 
družstvách. Tie by mali usilovať o získanie 
významných majiteľov DPL za členov 
družstva.”

Ako by malo byť podľa Vás nastavené vlastníctvo 
a riadenie v poľnohospodárskych družstvách, aby 
mohli lepšie prosperovať?
“Poľnohospodárske družstvá by mali vo 
svojich stanovách rozlíšiť základné práva 
družstevníkov, kde by platilo pravidlo čo člen 
to hlas a ďalšie práva, ktoré by boli spojené 
s výškou majetkových vkladov. Riadenie 
družstiev je dobré orientovať na rozvoj 
nielen poľnohospodárskej výroby, ale aj na 
zhodnotenie poľnohospodárskej produkcie a 
predaj spotrebiteľom a tieto činnosti rozvíjať 
v spolupráci s ďalšími družstvami. Pros-
peritu družstva treba podporovať vytváraním 
samostatných podnikateľských jednotiek s 
využitím schopností, iniciatívy a aktivizácie 
družstevníkov.”

Čo by s tým mali družstvá podľa Vás robiť? 
“V každom prípade by sa družstvá mali zbaviť 
záťaže nárokov nečlenov, vlastníkov DPL, a to 
všetkými možnými spôsobmi. Získané DPL by 
družstvo malo ponúkať existujúcim členom. 
DPL nečlenov by mohli získavať aj súčasní 
členovia za ceny podľa dohody. Významných 
vlastníkov DPL - nečlenov, by mohli družstvá 
získať za členov s možnosťou uplatnenia ich 
odbornosti v družstve.”

Aký bude ďalší vývoj, ak štandardné družstvá 
(veľa členov, veľa vlastníkov DPL, veľa členov 
predstavenstva) nevykonajú vo svojich vnú-
torných štruktúrach žiadnu zmenu? 
“Ďalší vývoj družstiev možno len ťažko 
odhadovať. Ale vzhľadom k tomu, že vo svete 
sa dostali rôzne družstvá zase do popredia 
záujmu (napr. v USA), možno povedať, že sa 
ich potenciál ešte zďaleka nevyčerpal. Vlast-
níkov DPL, nečlenov, musia družstvá ošetriť 
k obojstrannej spokojnosti a zbaviť sa ich 
vplyvu na chod družstiev. Členovia družstiev 
sú to najväčšie bohatstvo, ktoré družstvo má. 
Musí preto rozvíjať ďalšie činnosti vo vidi-
eckom priestore, aby mohlo využiť aj dosiaľ 
málo využívane alebo driemajúce schopnosti 
svojich členov. Pre efektívne riadenie družstva 
ako podniku, je možné oddeliť vlastnícku 
štruktúru (predstavenstvo) od podnikovej 
riadiacej štruktúry (riaditeľ, popr. predseda 
družstva vo funkcii riaditeľa podniku).”

DPL sú v súčasnosti takpovediac záväz-
kami družstiev voči vlastníkom DPL, bez doby 
splatnosti. Majú nízku trhovú hodnotu. Mnohí 
ich považujú za bezcenné, musia za ne platiť 
poplatky CDCP, nemajú z nich žiadny výnos, 
a teda nepovažujú vydanie DPL za spravodlivé 
vysporiadanie krívd bývalého režimu. Družstvá 
nemajú často peniaze, aby DPL od vlastníkov 
vykúpili. Nastáva pätová situácia, nespokojnosť, 
ktorú sa štát snaží vyriešiť tým, že umožnil 
bezplatný prevod DPL na FNM. Je to podľa Vás 
správny postup, keď sa majetok družstiev vracia 
naspäť do rúk štátu?
“DPL v pravom slova zmysle nie sú záväzky 
družstiev, sú to cenné papiere. Ak sú úplne 
bezcenné, potom určitým riešením je ich 
predaj FNM, aby vlastníci DPL nemuseli 
platiť poplatky CDCP. Ak družstvá nemajú 
peniaze, mohli by sprostredkovať, aby si ich 
DPL od vlastníkov kúpili jednotliví členovia 
družstva za ceny podľa dohody a potom ich 
do družstva vložili. Majetok družstva nebol 
štátnym majetkom, nemôže sa preto štátu 
vracať, ale štát družstevný majetok takým 
spôsobom získava.”

Ďakujeme za rozhovor.
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Československá 
společnost  

pro moderní 
zemědelství

Poslaním Československej společnosti 
pro moderní zemědelství, je stimulovať 
rozvoj poľnohospodárskych podnikov  
v Čechách a na Slovensku.

Toto poslanie napĺňa s využitím po-
znat kov vedy a skúseností jej renomo-
vaných členov. 

Tými sú jednak popredné české a slo-
venské poľnohospodárske podniky 
či inštitúcie (napr. ZAD Dvory nad 
Žitavou, Rabbit Trhový Štěpánov, 
ZD Krásna Hora nad Vltavou, TOKO 
Rudice, Úsovsko, Mendlového 
uni ver zita Brno, AGD Jevisovice a 
iné), ako aj významné osobnosti 
poľnohospodárskeho sektora. Medzi 
týmito osobnosťami nechýbajú sveto-
známi odborníci František Čuba a Josef 
Hurta, exminister pôdohospodárstva 
a exposlanec Európskeho parlamentu 
Peter Baco, exminister a úspešný 
poľnohospodár Stanislav Becík a Dan-
iel J. Kratky, právny expert spoločnosti 
LawFarm. 

Spoločnosť bola prvý krát založená 
poprednými poľnohospodárskymi 
podnikmi v roku 1963 a fungovala 
do roku 1970. Potom bola jej činnosť 
pozastavená. Obnovená bola opäť v 
roku 1990 a funguje dodnes, teraz však 
už ako akciová spoločnosť. 

Pôvodná spoločnosť silne ovplyvnila 
kukuričný program, sušiarenský pro-
gram, chov špecializovaných plemien 
dobytka, riadenú výživu dobytka a 
ďalšie poľnohospodárske programy. 
Jej významná aktivita v prospech 
poľ no hospodárov, však neutícha 
ani v súčasnosti. Po roku 1990 sa 
spoločnosť zapojila do programu 
bezorebného siatia, uplatňovanie 
dojacích robotov, budovania bioply-
nových staníc, obnovy skleníkového 
hospodárstva s využitím skleníkov 2. 
generácie ako aj do programu novej 
konštrukcie poľnohospodárskych 
podnikov. 

Spoločnosť organizuje stretnutia 
akcionárov s ukážkami nových tech-
nológií, poskytuje vedecko-technické 
informácie, organizuje odborné konfer-
encie a víta ďalšie poľnohospodárske 
podniky do svojich radov. 

Je nám cťou, že Československá 
společnost pro moderní zemědelství, 
sa stala partnerom LawFarm, s.r.o., pri 
realizácii FARMFÓRUM REGIÓN 2011 
– VŠETKO O DPL II. 
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FarmFórum  
nám otvára oči...

VAŠE DOJMY z FARMFÓRUM REGIÓN 2011:

Košice, 8.3.2011:

Tieto slová zazneli z úst jedného z oslovených účastníkov odborno-vzdelávacích 
seminárov FarmFórum Región 2011 – Všetko o DPL II., keď sme sa opýtali na jeho 
dojmy z podujatia. Opýtali sme sa aj iných účastníkov, priamo na mieste. Aké majú 
skúsenosti s DPL, ako sú spokojní s podujatím, či bolo pre nich prospešné a či stojí  
za účasť i na jeho budúcich kolách. Odpovede oslovených účastníkov Vám prinášame. 
Ďakujeme všetkým, ktorí ochotne prispeli svojimi názormi do FARMagazínu.  

„FarmFórum som navštívil 
už druhýkrát, tentoraz som 
však prišiel s kolegyňou. 
Mnohé informácie boli pre 
nás cenné, nakoľko sme 
viacero vecí viedli starým 
zažívaným spôsobom. Vďaka 
pánovi Kratkemu vidíme, 
aké zmeny nastali  
a my sa im musíme prispô
so biť. FarmFórum by som 
samozrejme odporučil aj 
kolegom, pretože sme sa 
dozvedeli veľa aktuálnych in
formácií, ktoré platia dnes.“

„S FarmFórom som spoko
jný. Dozvedeli sme sa veľa 
nových vecí, o ktorých sme 
nevedeli. A aby sme vedeli 
všetko, prídeme kľudne 
aj dvadsaťkrát. Učíme sa 
predsa celý život. Väčšinou 
sa totiž zaoberáme vecami, 
ktoré nás tlačia a potom 
nám ujdú iné podstatné 
veci, ktoré sa dozvieme tu. 
Napríklad ja som si myslel, 
že viem všetko o členskej 
schôdzi, no dnes som zistil, 
že to vôbec nie je pravda.“ 

„Pre mňa bolo FarmFórum prospešné v tom, že sme do 
hĺbky prebrali celú problematiku DPL. Našiel som tu veľa 
nových a užitočných informácií. Ja som určite spokojný.“

„FarmFórum nám otvára oči pred hroziacimi rizikami. 
Ukazuje cestu, ako ďalej hospodáriť tak, aby sme svoje 
družstvo dostali pod našu kontrolu. Predsa len sme niečo 
do toho investovali, tak aby sme si to svoje aj uchránili.“

Predseda 
Poľnohospodárskeho 
družstva Péder –  
Ondrej Gašpar

Predseda Poľnohos-
podár skeho družstva 
Veselé – 
Ing. Pavol Bábsky

Podredseda 
Poľnohos po dárskeho 
družstva  
Veselé –  
Anton Jánošík

Predseda Poľnohos-
podárskeho družstva  
Kluknava –  
Ing. Václav Fabrici

Bratislava, 3.3.2011:
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VYHODNOTENIE SÚťAžE O 3 VSTUPENKY NA FARMFÓRUM REGIÓN 2011:

Banská Bystrica, 10.3.2011:

V predchádzajúcom vydaní FARMagazínu sme vyhlásili súťaž o 3 vstupenky na FARM-
FÓRUM REGIÓN 2011 – VŠETKO O DPL II., v hodnote vyššej jako 260 Eur. Výhercom 
súťaže sa mohol stať ten, kto správne zodpovedal otázku k nákupu DPL. Žrebovanie  
z Vašich správnych odpovedí sa konalo 14.2.2011. Ako súťaž dopadla?

„Myslím, že podujatie je 
na veľmi vysokej úrovni. 
Kole govia boli na prvom 
školení, ktoré ste robili a na 
základe toho sme sa potom 
začali zaujímať o ďalšie veci 
a podnikáme kroky, ako 
do cie liť prechod na nejakú 
formu zhutňovania nášho 
majetku. My to využijeme. 
Ak bude ďalšie FarmFórum, 
zúčastníme sa.“ 

„Podujatie je určite 
pros pešné, dostali sme 
aj nové informácie 
a páči sa mi tu. Ak 
by sa nám nepáčilo, 
nechodili by sme sem. 
Odporučíme Vás, aj  
o Vás hovoríme, aj Vás 
odporúčame.“

Ďakujeme Vám, za 
Vaše pozitívne dojmy. 

„S úrovňou dnešného podujatia som veľmi spokojný, práve 
preto som aj prišiel, pretože tieto problémy sa nás bytostne 
týkajú a v krátkej dobe, budeme musieť tieto problémy 
naplno riešiť. Čo sa týka nákupu DPL, práve znalosti, 
ktoré som získal na predchádzajúcom podujatí, som už 
naplno uplatnil, pretože u nás ten proces už vlastne pre
bieha. DPL sú veľkým problémom pre družstvá, pretože 
u nás v regióne v podstate, akurát dve družstvá sa tomuto 
venujeme a väčšina kolegov ma v poslednom období kon
taktovala, s tou to problematikou. FarmFórum samozrejme 
odporučím mojim kolegom, pretože človek tieto informá
cie, v takomto detailom podaní, nemá kde inde získať.“

Člen predstaven-
stva Zdru že ného 
poľnohospodár skeho 
družstva Poltár –  
Ing. Patrik Laššák

Ekonómka 
Poľnohospodár skeho 
družstva Hruštín –  
Jana LuticováPredseda AGROFIN, poľnohospodárske družstvo 

Dolný Hričov – Ing. Pavol Panák

Výherkyňou sa stala pani Anna Vojtková z Poľnohospodárskeho družstva Šalgovce. Tá so sebou na FARMFÓRUM REGIÓN 
do Bratislavy, vzala aj svoju kolegyňu, pani Ing. Annu Gromovú a kolegu Ing. Mariána Habaja. 

Z priložených fotografií sa môžte presvedčiť, že výhercovia využili príležitosť na získanie nových informácií, aj stretnutie s kolegami z iných 
družstiev. Srdečne blahoželáme. 

Správne odpovede k súťažnej otázke z FARMagazínu č.6: a), c), d), h), j), k).
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VYRIEŠIME  
SPOĽAHLIVO ZA VÁS

poradenstvo k DPL, prevody DPL, prechody DPL, 
zmeny podoby DPL, využitie DPL, zánik DPL


